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Vážení a milí čtenáři, 

otevřeli jste v pořadí již třetí číslo Newsletteru Právnické fakulty 

Univerzity Karlovy. I tentokrát bychom Vám rádi zprostředkovali 

zajímavé informace o chystaných akcích a novinkách na našich 

katedrách, ústavech i dalších součástech fakulty, stejně jako 

o studentském dění na fakultě. 

Současné číslo otevírá rozhovor s dr. Michalem Urbanem 

z Mezioborového centra rozvoje právních dovedností, který informuje 

o návštěvě nového hostujícího profesora naší fakulty prof. Richarda 

Grimese a představuje své vize ohledně dalšího rozvoje programu Street 

Law. 

Abychom posílili informovanost o akcích konaných na fakultě, začali 

jsme vedle Newsletteru a webových stránek fakulty začátkem každého 

týdne zveřejňovat také přehled týdenního dění na oficiálním fakultním 

Facebooku. Na webu nově také naleznete v budoucnu průběžně 

aktualizovaný přehled samostatných webových a facebookových stránek 

fakultních pracovišť a spolků. 

Počátkem května proběhlo další setkání ze série Jakou spolu vytváříme 

fakultu, tentokrát zaměřené na problematiku zkoušek. Vítám, že jsme 

otevřeli debatu v rámci akademické obce nad dalším důležitým tématem 

a snažíme se v této věci nalézat společná a přijatelná řešení. To činíme 

v době, kdy Akademický senát fakulty přijal devět nových vnitřních 

předpisů včetně nového statutu a pravidel pro organizaci studia a kdy se 

fakulta chystá na nová pravidla pro vnitřní hodnocení své pedagogické 

a vědecké činnosti a na novou akreditaci. O tom však podrobněji až 

v některém z dalších čísel. 

Vzhledem k tomu, že příští číslo Newsletteru chystáme až na podzim, 

dovolte mi, abych využil této příležitosti a popřál všem učitelům, 

zaměstnancům, studentům, absolventům a vůbec všem čtenářům našeho 

Newsletteru hezké a příjemně strávené léto. 

Jan Kuklík, děkan  

https://www.facebook.com/Pr%C3%A1vnick%C3%A1-fakulta-Univerzity-Karlovy-246726568784453/?fref=ts
http://www.prf.cuni.cz/odkazy-1404055680.html
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JUDr. Mgr. Michal Urban, 

Ph.D., je absolventem 

Právnické fakulty UK,  

kde nyní působí jako  

odborný asistent na Katedře  

politologie a sociologie a na 

Mezioborovém centru rozvoje 

právních dovedností. Věnuje 

se sociologii práva a didaktice 

práva. Na Právnické fakultě 

vedle výuky a zajišťování 

některých odborných praxí 

vede také program Street Law, o jehož činnosti se můžete dočíst 

v současném i v předešlých číslech Newsletteru, případně na 

www.streetlaw.eu. Michal Urban vystudoval také Pedagogickou 

fakultu UK (obor anglický jazyk a literatura a společenské vědy) 

a působí jako učitel základů společenských věd na Gymnáziu Jana 

Keplera, kde vyučuje převážně právo a politologii. Inspiraci pro svoji 

výuku i publikační činnost získává i při zahraničních pobytech 

v  Německu, Velké Británii a Spojených státech amerických. 

Řada odborných praxí na fakultě, které Mezioborové 

centrum zajišťuje či koordinuje, v současné době trpí 

nezájmem studentů. I dříve poměrně exkluzivní praxe 

na soudech, na které se vypisovala výběrová řízení, jsou 

dnes kapacitně nenaplněné. Čím si vysvětlujete 

současný nezájem studentů o tuto formu výuky? 

To je mimořádně dobrá otázka, protože jsme tuto situaci 

zažili poprvé a ještě přesně nevíme. I v minulých letech se 

občas stalo, že jsme na některou z odborných praxí museli 

vypisovat dodatečné výběrové řízení či že se její kapacita 

nenaplnila na maximum. Tento semestr jsme ovšem 

zaznamenali nedostatek studentů na více odborných praxích, 

a to i na zmiňovaných soudech, na které se vždy spíše stála 

fronta. Je to ale zdá se problém širší: pravidelně slýchávám 

hlasy kolegů z advokacie, že zoufale hledají studenty na 

výpomoc, na Erasmus se hlásí méně zájemců, než bývalo 

zvykem, a s menším zájmem studentů o své akademické 

akce bojují i spolky. Kde ti studenti tedy jsou? Upřímně: 

nevím, resp. zatím nevím, odpověď teprve hledám. Výrazně 

méně jich fakulta nepřijímá, nijak zásadně se počet 

odborných praxí v posledním roce nezvýšil a ti, kteří jimi 

http://www.streetlaw.eu/


 

prošli, bývají vesměs spokojení. Moudřejší budeme na 

podzim, možná jde totiž jen o krátkodobý výkyv, navíc 

některé praxe jsou tento semestr naopak plnější, než bývaly 

v minulých letech. 

Nechci to ovšem bagatelizovat. Přemýšlím o tom, že možná 

fakulta nedokáže dostatečně získat své studenty hned na 

začátku studia. Přichází plni odhodlání, vybírají si Prahu 

kvůli prestiži fakulty, možná čekají, že zažijí podobně 

fascinující hodiny, jaké známe z hollywoodských filmů 

z právního prostředí. Namísto individuálního přístupu 

a malých studijních skupin se ale začnou ztrácet v davu 

prvního ročníku, na zkoušky chodí k jiným učitelům, než 

které znají ze seminářů, nemají svého „třídního“ učitele ani 

tutora, staršího studenta, který by jim s mnohým poradil. 

A tak postupně mnozí začnou fakultu brát s rezervou a, jak 

říkají fyzikáři, podobně jako proud „protékat všude tam, kde 

je nejmenší odpor“. Nevím, jestli to trefuji, ale myslím si, že 

by jedním z klíčů ke zvýšení zájmu studentů o odborné 

praxe i jiné fakultní aktivity mohla být právě důslednější 

práce se studenty hned od prvního ročníku. 

Společně s kolegy teď zkoušíme se studenty prvního ročníku 

začít intenzivněji pracovat od samého počátku jejich studia 

ve volitelných a povinně volitelných předmětech, protože 

věříme, že když jim hned zkraje studia ukážeme, že jsou zde 

učitelé, kteří jsou nejen odborníky, ale současně umí učit 

a mají o studenty zájem, že i oni budou fakultu brát vážněji 

a využívat nabídek, které pro ně chystá. Když bude fakulta 

od samého počátku po studentech víc vyžadovat (tak, jak je 

to běžné na západ od nás), dost možná budou oni také 

fakultě více vracet a lépe a s větší motivací studovat.  

Osobně je pro mne zcela nepochopitelné, že studenti nemají 

zájem během studia zažít stáž na soudě, státním 

zastupitelství, ve veřejné správě či neziskové organizaci. Za 

časů mého studia nám fakulta nic takového nenabízela, 

natož pak za kredity, se supervizí ze strany fakultních učitelů 

a vedením od jednotlivých soudců či státních zástupců. 

Považuji to za výborný způsob, jak již během studia 

nahlédnout dovnitř jednotlivých institucí a získat realističtější 

obraz o tom, čemu se věnovat v budoucnosti. Věřím, že 

když o tom budeme se studenty mluvit již od prvního 

ročníku, vlastně už od úvodního soustředění nových 

studentů na Albeři, a nabídneme jim předměty typu Teorie 

a praxe simulovaných soudů, v rámci kterého 

Mgr. Draslarová již se studenty prvního ročníku zkouší 



 

simulované soudy a posílá studenty na náslechy na soudy, že 

budou mít zájem absolvovat i další praktické předměty. 

Ostatně, před časem na PF UK náš nový hostující profesor 

prof. Grimes představoval způsob výuky na Právnické 

fakultě v anglickém Yorku, který je celý postavený na řešení 

praktických případů. Studenty to nejen baví, ale zbystřili 

i zaměstnavatelé, protože začali zjišťovat, že absolventi 

z Yorku jsou lépe připraveni než jejich kolegové z jiných 

fakult. 

Do odborných praxí patří i program Street Law, který 

jste na fakultě založil, a řadu let vedete. Jeho aktivity se 

v posledních letech významně rozšířily. Jak jste s jeho 

rozvojem spokojen a jak byste si přál, aby se program 

dále rozvíjel? 

Program Street Law začal v roce 2009 jako jeden volitelný 

předmět pro 15 studentů, kteří po základním kurzu právní 

didaktiky odešli vyučovat základy práva na vybrané střední 

školy. Od té doby se opravdu značně rozrostl. Dnes 

zahrnuje předmětů šest, prošlo jimi téměř 300 studentů práv, 

přichystali téměř 100 simulovaných soudů a vyučovali právo 

více než 4.000 středoškolských studentů. Mnozí absolventi 

těchto předmětů navíc nepřestávají pro Street Law 

lektorovat ani po skončení fakulty a tvoří dnes zhruba 

polovinu z pětadvacetičlenného týmu Street Law. To už je 

samozřejmě pořádná síla, která nám umožňuje značně 

rozšiřovat své aktivity. Již několik let nepůsobíme jen na 

středních školách, ale pracujeme také se středoškolskými 

učiteli, seniory, romským pěveckým sborem Čhavorenge, 

dětskými domovy a nově i vězni z pankrácké věznice. Těší 

mne, že se nám daří navazovat dlouhodobou spolupráci 

s jednotlivými institucemi, které jsou s naší činností 

spokojené a nabízí nám prostor ve svých třídách, 

vzdělávacích blocích či letních táborech i pro další roky. 

Ještě větší radost mám ovšem z toho, že se mezi studenty 

fakulty nachází stále více těch, kteří jsou ochotní ve svém 

volném čase a bez honoráře věnovat svoji energii lidem, 

kteří jsou z různých důvodů v horší situaci než oni. A co víc, 

že to nevnímají jako charitu, ale jako zajímavou zkušenost, 

ze které se sami mohou mnohému naučit – o druhých, právu 

a jeho fungování v realitě, ale i sami o sobě. 

Kam dál? Celému programu by prospěla větší finanční 

podpora. Pokud bychom měli k dispozici měšec, ze kterého 

bychom mohli hradit nejrůznější výjezdy či nové projekty, 

dosáhli bychom snáze na skupiny, které jsou v současnosti 

https://www.york.ac.uk/law/
https://www.york.ac.uk/law/
http://www.miret.cz/cz/page.aspx?v=pageCollection-13


 

spíše mimo náš dosah. Nedávno nás např. kontaktovali ze 

Svazu neslyšících a nedoslýchavých osob v ČR a žádají nás 

o školení svých klientů i sociálních pracovníků v Mostě. Na 

léto zase chystáme třídenní právnický workshop pro mladé 

Romy na Vsetínsku. V současné době hledáme zdroje na 

uhrazení cestovních a dalších výdajů spojených s těmito 

aktivitami jednorázově, což nás připravuje o čas, který 

bychom mohli věnovat přípravě samotného výukového 

programu či chystání nových projektů. Pomohla by nám 

stabilní podpora od fakulty, univerzity či soukromého 

sektoru. A to nejen slovní, byť i té si velmi vážíme.  

Rád bych také víc pracoval se středoškolskými učiteli, neboť 

právě oni každý den vyučují základy práva. Již pro ně děláme 

didaktické i právnické kurzy a chystáme databázi ukázkových 

hodin, rád bych nicméně tuto část Street Law ještě víc 

rozvinul, protože zatímco lektoři Street Law působí na 

školách spíš jednorázově, učitelé budou se svými žáky 

pracovat dlouhodobě. A jednou bych chtěl propojit 

právnickou fakultu s fakultou pedagogickou, aby odcházeli 

na právní učitelskou praxi dvojice studentů – právník 

a učitel. Myslím, že by z toho vznikla všestranně zajímavá 

spolupráce. 

V posledním dubnovém týdnu na fakultu na vaše 

pozvání zavítal již podruhé významný britský odborník 

na právní vzdělání prof. Richard Grimes. Jaký byl účel 

jeho současné návštěvy a co si odnášíte z akcí, které se 

s ním uskutečnily? 

Profesor Grimes je špičkový odborník na právnické 

vzdělávání. Vyučoval na řadě právnických fakult ve Velké 

Británii, zakládal inovativní program Právnické fakulty na 

University of York, kde se v zásadě veškeré právo učí 

pomocí řešení praktických příkladů, v současnosti dokončuje 

editaci knihy pro významné nakladatelství Routledge, ve 

které přední oborníci na právnické vzdělání ze všech koutů 

světa popisují své zkušenosti a uvádějí příklady dobré či 

špatné praxe. Měl jsem velkou radost, že prof. Kuklík coby 

děkan fakulty souhlasil s tím, aby prof. Grimes rozšířil 

sestavu hostujících profesorů naší alma mater, neboť můžeme 

čerpat z jeho rozsáhlých zkušeností s efektivitou právního 

vzdělávání a zapojování alternativních přístupů do výuky. 

Velkou přednost prof. Grimese spatřuji v tom, že není 

dogmatik. Dokázal vybudovat plně alternativní program 

výuky práva v Yorku, ale má pochopení pro tradici jiných 

universit a dokáže z vějíře alternativních metod a přístupů 

http://streetlaw.livepreview.cz/lekce
http://streetlaw.livepreview.cz/lekce


 

doporučit ty, které mají velký potenciál obohatit stávající 

model výuky u nás, aniž by to znamenalo přepsat celou 

akreditaci. Ostatně, mnohé přeci lze proměnit i beze změny 

akreditace. Je vyznavačem „balanced diet“, vyvážené stravy, 

v životosprávě i právním vzdělávání. Tradiční metody výuky 

radí kombinovat s alternativními, teorii s praxí, aktivitu 

učitelů s aktivitou studentů. 

Jedním z velkých témat prof. Grimese je předávání větší 

odpovědnosti za to, co se studenti naučí, na ně samotné. 

Učitelé se mají samozřejmě snažit učit co nejlépe, naši 

studenti ovšem nejsou děti, které bychom měli všude vodit 

za ručičku. Naopak, naším úkolem je zejména vzbudit v nich 

pocit odpovědnosti za své studium a pomoci jim 

odpovědnost převzít. Teprve potom totiž, jak ukazují např. 

zkušenosti z Yorku, opravdu začnou studovat, tj. studovat 

proto, že chtějí, nikoli že to po nich chce okolí (rodiče, 

učitelé, zaměstnavatel, …). Model problémového učení 

(problem-based learning), který prof. Grimes podrobněji 

popisoval na setkání s učiteli a studenty fakulty během své 

návštěvy v dubnu tohoto roku (a který je dostupný na 

YouTube kanálu fakulty zde), pracuje právě s předáváním 

odpovědnosti. Z učitele se stává facilitátor, který pokládá 

vhodné otázky a upozorňuje studenty na důležité souvislosti, 

nemluví ovšem většinu času, není zdrojem informací, nemá 

ve třídě dominantní roli (aniž by samozřejmě ztrácel 

autoritu). Požádali jsme, aby prof. Grimes připravil 

ukázkovou hodinu pro naše studenty, a bylo fascinující 

sledovat, co všechno z nich za necelou hodinu „dostal“, jak 

začali propojovat jednotlivá právní odvětví, jak přicházeli se 

zajímavými právními interpretacemi zdánlivě jednoduchého 

případu, jak dobře dokázali pojmenovat právní otázky, na 

které by potřebovali najít odpověď předtím, než by 

považovali příklad za vyřešený. V případě zájmu můžeme 

takovouto ukázku opět zorganizovat a učitelé se mohou 

přijít podívat. Byl to skutečně zážitek. 

https://www.youtube.com/watch?v=wSbOee9O-R8


 

Jeho letité zkušenosti také ukazují, že každý systém 

potřebuje zpětnou vazbu, a to i ten sebelepší. Právě zpětná 

vazba z něj dělá systém lepší. Jak říká český klasik, kdo chvíli 

stál, už stojí opodál. Vedle studentské zpětné vazby, kterou 

považuje za nezbytný výchozí předpoklad zdravého 

fungování právnické fakulty, doporučuje také nechávat – 

alespoň čas od času – nahlédnout někoho do toho, jak 

hodnotíme zkoušky či jak učíme. A to nejen své kolegy 

z katedry či fakulty, ale v podobě tzv. externí evaluace 

i právní odborníky z jiných právnických fakult (mohou sedět 

ve státnicových či zkušebních komisích, mohou zkusit 

oznámkovat některé písemné zkoušky, …). Zkrátka a dobře, 

mohou nám pomoci dělat naši práci ještě o něco lépe.

V předposledním týdnu výuky se konal další kulatý stůl 

v rámci série debat Jakou spolu vytváříme fakultu pořádaných 

Mezioborovým centrem rozvoje právních dovedností ve 

spolupráci s Akademickým senátem a konaných pod záštitou 

děkana fakulty prof. Jana Kuklíka. Ve středu 10. května se 

tak k diskuzi na téma Zkoušky na právnické fakultě sešel hojný 

počet jak studentů, tak členů učitelského sboru. 

Úvodní slovo pronesl děkan, který zdůraznil, že je důležité 

otevřít vzájemnou debatu a pokusit se tak nacházet společné 

a přijatelné kompromisy. Zároveň uvedl, že další kroky 

k zamyšlení nad zkouškami na fakultě vedou například i přes 

hodnocení výuky studentů nebo skrz statistiky zkoušení. 

Spoluorganizátorka kulatých stolů dr. Honusková 

pokračovala, že si váží možnosti se zde setkat a diskutovat 

na otevřené akademické půdě i přes složitost a citlivost 

tématu, a uvedla panelisty: dr. Frintu z Katedry občanského 

práva, dr. Morávka z Katedry pracovního práva a práva 

sociálního zabezpečení a doktoranda Jakuba Drápala, 

studenta se zkušeností z univerzity v Cambridge. 

Doktor Frinta zmínil důležitý aspekt, který na fakultě 

ovlivňuje podobu zkoušek, a tím je jejich masovost. Na 

Katedře občanského práva tak musí například za červen 

sedmnáct lidí vyzkoušet 1.500 studentů, což nutně musí 

reflektovat i případná podoba zkoušky. U písemných 

zkoušek pak při velkém počtu termínů může být problém 



 

tvořit dostatečný počet variant testů tak, aby se neopakovaly. 

K využití moderních technologií při zkouškách se pak 

vyjádřil dr. Morávek, na jehož katedře využili možnost 

elektronických zápočtů. Proti velké výhodě časové úspory 

však vyvstává problém nedostatečných kapacit počítačů 

a případně i cesty jak zajistit, aby studenti na svém 

notebooku neměli možnost si dohledat odpovědi. Své 

zkušenosti z anglosaského stylu zkoušení na univerzitě 

v Cambridge představil i Jakub Drápal. Rozdíl vnímal mj. ve 

větším podílu písemných zkoušek, v důrazu na 

strukturovanost psané argumentace, ve větším objemu práce 

studenta během semestru, ale i v dostatečné zpětné vazbě 

k esejím, které student napsal. Je však nutné si předem určit 

účel každé examinace a co jí chceme sledovat, zda je to spíše 

například podrobná znalost institutů, kritické myšlení nebo 

obojí rovnoměrně. 

Michal Říha s dr. Honuskovou následně představili výsledky 

dotazníkového šetření ke zkouškám jak mezi studenty, tak 

mezi učiteli. Odpovědi, a to velmi rozsáhlé a detailní, 

odeslalo přes 1.200 studentů a 50 učitelů. Ze studentské 

ankety vyplynulo to, že učení na zkoušky je ve většině 

případů nárazové a nezabere déle než týden, ale také to, že 

studenti spíše než přísnost vytýkají nevyváženost hodnocení 

zkoušek jak mezi jednotlivými zkoušejícími, tak mezi 

katedrami. Učitelé pak z 55 % hodnotili kombinované 

zkoušky jako ty nejobjektivnější; ve velké většině také 

zdůraznili, že by souhlasili s administrativními čtyřkami za 

to, když student nedorazí na svůj termín zkoušky. 

V následné debatě pak zazněly jak učitelské, tak studentské 

hlasy. Diskutovalo se o větším sepětí vyučované a zkoušené 

látky, o dobré praxi zdůvodnění udělené známky studentovi 

během ústní zkoušky i o velmi dlouhé délce zkouškového 

období nebo o přání učitelů udržovat se studenty osobní 

kontakt a setkávat se s nimi právě během ústních zkoušek. 

Nakonec panovala shoda v tom, že neexistuje univerzální 

recept na ideální a univerzální formu zkoušení, jelikož každý 

předmět má svá specifika a v rámci něj jsou od studenta 

vyžadovány různorodé znalosti a dovednosti. Možností, kde 

je možné testovat jiné metody přezkoušení, jsou pak třeba 

PVP. Sympatickým trendem je pak individualizace zkoušek 

například ve formě předtermínů nebo open-book exams. 



 

V důsledku přijetí zásadní novely vysokoškolského zákona 

účinné od 1. září 2016 se Univerzita Karlova rozhodla 

přijmout většinu vnitřních předpisů v novém znění a několik 

předpisů zásadně novelizovat. Bylo proto nutné provést 

úpravu fakultních vnitřních předpisů a vedení fakulty se 

s vedením Akademického senátu shodlo na tom, že devět 

vnitřních předpisů fakulty bude zpracováno nově (nikoliv 

formou novel existujících předpisů). Na přelomu února 

a března 2017 se konaly dva kulaté stoly, jež daly prostor 

k diskusi o záměrech v oblasti studijní a nestudijní a kterých 

účastnili členové akademické obce fakulty. 

Příslušní proděkani a pověření členové akademické obce 

poté zpracovali návrhy nových znění vnitřních předpisů, 

které prošly připomínkovým řízením a byly projednávány na 

nejrůznějších fakultních fórech. Akademický senát projednal 

tyto návrhy poprvé na svém zasedání 23. března. 

Dne 6. dubna byly Akademickému senátu předloženy finální 

návrhy nových vnitřních předpisů. K těmto návrhům se 

mohl na základě výzvy vyjádřit každý člen akademické obce. 

Do 12. dubna pak mohli členové senátu podat pozměňovací 

návrhy. Nejvíce jich bylo podáno k návrhům Pravidel pro 

organizaci studia a Statutu PF UK. Většina podnětů od 

veřejnosti byla osvojena jako pozměňovací návrhy. 

Akademický senát na svém historicky nejdelším 

(desetihodinovém) zasedání 20. dubna návrhy všech 

9 vnitřních předpisů fakulty (Statut, Disciplinární řád, Ediční 

řád, Jednací řád AS, Jednací řád VR, Pravidla pro organizaci 

studia, Pravidla pro přiznávání stipendií, Pravidla pro 

organizaci rigorózní zkoušky, Volební řád AS), schválil. 

Přijata byla nejenom celá řada pozměňovacích návrhů, ale 

i podněty z Legislativní komise AS UK, se kterou byly 

návrhy předběžně konzultovány. 

Fakultním senátem schválená znění předpisů byla 

postoupena ke schválení univerzitnímu senátu. Tyto návrhy 

byly 16. května projednány Legislativní komisí AS UK, 

znovu projednány fakultním senátem 25. května a nakonec 

opětovně postoupeny senátu univerzitnímu. 

Univerzitní senát na svém zasedání 2. června fakultní 

předpisy schválil. Tímto dnem nabyly předpisy platnosti 

a účinnosti s výjimkou Pravidel pro organizaci studia, 



 

Pravidel pro přiznávání stipendií a Jednacího řádu vědecké 

rady, jež nabydou účinnosti k 1. říjnu 2017. 

Texty schválených znění předpisů, jak byly schváleny AS 

UK: 

 

 

 

 Statut 

 Disciplinární řád 

 Ediční řád 

 Jednací řád AS 

 Jednací řád VR 

 Pravidla pro organizaci studia 

 Pravidla pro přiznávání stipendií 

 Pravidla pro organizaci rigorózní zkoušky 

 Volební řád AS 

 

Ve čtvrtek 11. května proběhlo v pořadí již páté zasedání 

fakultního Akademického senátu v tomto funkčním období. 

Bylo podstatně kratší než předchozí, na kterém se 

schvalovaly nové předpisy. Tentokrát bylo na programu 

především projednání rozvahu příjmů a výdajů (rozpočtu) 

fakulty na rok 2017, podmínek pro přijímání uchazečů do 

magisterského studijního programu v příštím roce a neméně 

důležitý harmonogram akademického roku 2017/2018. 

Přítomní byli informováni o aktuálním stavu investičních 

akcí souvisejících s plánovanou rekonstrukcí budovy 

a opravou výtahu paternoster. Současný celkový stav 

vybraných prostředků na paternoster činí 800 tis. Kč a je 

dále vyjednána dotace ve výši 500 tis. Kč od skupiny 

ČEZ, a. s. Slíbených 750 tis. Kč od Magistrátu hl. m. Prahy 

bude bohužel možné čerpat až příští rok, kvůli zásadě 

de minimis, kterou je univerzita vázána. Rekonstrukce 

paternosteru se s největší pravděpodobností uskuteční 

během příštího roku. Fakulta vyvěsila na portál RUK výzvu 

k podání nabídek na stavební úpravy oběžného výtahu. Tato 

zakázka slouží k vybrání nejvhodnějšího zhotovitele 

rekonstrukce. 

http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055737/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055743/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055742/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055739/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055740/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055744/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055745/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055746/
http://www.prf.cuni.cz/cz/download/1404055738/
https://zakazky.cuni.cz/contract_display_443.html
https://zakazky.cuni.cz/contract_display_443.html


 

Několikrát se také sešla architektonická komise, která 

rozhodla o vypsání soutěže na změnu vybavení přízemních 

prostor včetně úpravy venkovní části vchodu. Zamýšlené 

změny se dotknou i částí, které v současné době fakulta 

pronajímá bistru Coffe Break a knihkupectví Aleše Čeňka. 

Senát schválil rozvahu příjmů a výdajů fakulty. Pro nalezení 

nutné rovnováhy bylo nutné přijmout některá opatření, 

budou se proto omezovat výdaje na dohody o provedení 

práce, náklady spojené s vánočním koncertem či náklady 

spojené s přijímacím řízením. Ušetřené prostředky poputují 

na odměňování pedagogických pracovníků. Odměňování 

proběhne na základě individuálního vyhodnocení každého 

vyučujícího vedoucím katedry. 

Podmínky pro přijímání uchazečů do magisterského 

studijního programu zůstávají stejné jako v letošním 

akademickém roce, stanovený počet přijímaných uchazečů je 

650. Harmonogram akademického roku 2017/2018 byl 

schválený s upozorněním na změny důležitých termínů, 

především data zápisu předmětů. 

Senátoři diskutovali také o počtech našich studentů 

studujících na ostatních fakultách, které proto chtějí vymáhat 

peníze za poskytovanou výuku. Problém se týká především 

Fakulty sociálních věd a Filozofické fakulty. Fakulta nemá 

peněžní prostředky na platby jiným fakultám, celá věc by se 

měla řešit spíše na univerzitní úrovni. V této souvislosti byla 

připomenuta chystaná velká kreditová změna, která byla 

zakotvena do vnitřních předpisů, se kterou proběhne i revize 

rekvizit u povinně volitelných a volitelných předmětů a od 

které se očekává, že k vyřešení problému přispěje. 

V neposlední řadě se plánuje otevření nových předmětů, 

které budou zpřístupněny pouze studentům z jiných fakult, 

aby došlo ke zvýšení počtu studujících u nás na fakultě. 



 

Na pozvání katedry a za mimořádného zájmu posluchačů 

vystoupil na platformě předmětu Právo a literatura prof. 

Martin Hilský s přednáškou William Shakespeare o právu 

a právnících. Podobně katedra postupovala rovněž 

v předmětu Sociologie pro právníky, v němž na otevřených 

přednáškách mluvili prof. Václav Bělohradský o rozličných 

dopadech globalizace a prof. Jiří Přibáň o legitimitě. 

Na červen katedra chystá kolokvium spojené s prezentací 

knihy kolegů z Fakulty sociálních věd Miloše Brunclíka 

a Michala Kubáta o poloprezidentských režimech. 

Setkání s profesorem anglické literatury Martinem Hilským 

proběhlo na fakultě pátého dubna. Ač byla přednáška 

s krátkou diskusí na závěr součástí výuky předmětu Právo 

a literatura, navštívila ji značná část právnické akademické 

obce – mnozí z těch, kteří si přišli poslechnout výklad 

překladatele Shakespearova díla do češtiny, museli zůstat stát 

takřka ve dveřích, aby se do posluchárny vešli.  

Tématem přednášky byl obraz práva a právníků v díle 

Williama Shakespeara. Po krátkém historickém úvodu, ve 

kterém prof. Hilský hovořil o dobovém kontextu a způsobu, 

jakým Shakespearovi současníci nahlíželi na právníky, se řeč 

stočila zejména ke Kupci benátskému a postavám Shylocka 

a Porcie, která v procesu s židem vystupuje převlečená za 

právníka. Krátce mluvil prof. Hilský také o hře Něco za 

něco, v níž někdo z posluchačů shledával ukázku přílišného 

právního formalismu. 



 

Celým setkáním se ale vinul také motiv Shakespearova 

umění používat jazyk. Jemnost a pečlivost při používání 

výrazového aparátu je nejen důvodem oblíbenosti 

anglického autora, ale i pojítkem s právnickou obcí, která je 

nucena vyjadřování také tříbit. Jak prof. Hilský připomněl, 

jazyk není pouze nástrojem dorozumívání se, je nástrojem 

myšlení. 

Kritických připomínek bylo v anketě za zimní semestr 

minimum. Zčásti se týkaly způsobu výuky, zčásti koncepce 

či obsahového zaměření předmětů. Dotčení vyučující se 

s připomínkami seznámili a na poradě katedry k nim 

proběhla krátká debata, jež by se u cca dvou předmětů měla 

promítnout v obsahu úvodních přednášek. Jinak zpětná 

vazba, jak studenti pedagogické výkony učitelů vnímají, 

působí motivačně. 

Již devátý ročník úspěšného výjezdního studentského 

workshopu z obchodního práva pod názvem Obchodní právo 

pod Sněžkou i drobnohledem se uskutečnil tradičně v Peci pod 

Sněžkou ve dnech 21. až 23. dubna. Workshopu se kromě 

členů katedry (dr. Kateřina Eichlerová, dr. Tomáš Horáček, 

dr. Daniel Patěk, dr. Robert Pelikán a dr. Petr Čech) jako 

zvláštní host zúčastnil též dr. Petr Šuk, předseda senátu 

Nejvyššího soudu. Spolu s dalšími 24 účastníky z řad 

studentů pregraduálního i postgraduálního studia 

a absolventů se zapojili odborné debaty nad přednesenými 

příspěvky z vybraných oblastí obchodního práva 

(koncernové právo, druhy podílů a akcií, družstevní právo 

a právo proti nekalé soutěži). V závěrečné soutěži 

o nejkvalitnější vystoupení, jejímiž hodnotiteli byli všichni 

účastníci workshopu, se umístili tito referující: 1. Dominik 

Ilichman (Míra přípustné agrese soutěžitele vůči 

spotřebitelům), 2. Tomáš Janoušek (Investiční akcie – 

vybrané otázky), 3. Jan Papajanovský (Obec jako řídící osoba 



 

v koncernu). Odměnou jim kromě uznání kolegů byly 

i knihy z produkce nakladatelství Wolters Kluwer. Písemná 

verze těchto i ostatních přednesených příspěvků je dostupná 

na webové stránce fakulty zde.  

V tomto semestru zahájil svou činnost řešitelský tým 

projektu SVV, který byl schválen pro léta 2017–2019 pod 

názvem Principy soukromého práva a jejich vyjádření a nalézání 

v obchodním právu, mezinárodním právu soukromém a medicínském 

právu (garantem dr. Daniel Patěk). Hlavními výstupy tohoto 

interdisciplinárního projektu, v němž se studenti zaměří na 

relevantní otázky nejen práva obchodního a mezinárodního 

práva soukromého, ale i medicínského, budou zejména dílčí 

publikace a již tradičně říjnové kolokvium.  

Dne 24. března 2017 se na Právnické fakultě konala 

International Conference on the United Nations Convention on 

Contracts for the International Sale of Goods and the Convention on 

the Limitation Period in the International Sale of Goods, kterou 

uspořádalo Ministerstvo průmyslu a obchodu společně 

s Komisí OSN pro právo mezinárodního obchodu 

UNCITRAL. Konference se konala u příležitosti stažení 

výhrady ČR k oběma mezinárodním úmluvám, jakož 

i k otázkám jejich aplikace a interpretace, a účastnili se jí jak 

čeští, tak zahraniční specialisté, mj. prof. Ulrich Schröter 

z Univerzity v Basileji a dr. Francesco Cortesi z italského 

Nejvyššího soudu. Konferenci uvedla prof. Monika 

Pauknerová, příspěvky provázela zajímavá a bohatá diskuse 

– stažení výhrady znamená rozšíření aplikovatelnosti obou 

úmluv z hlediska České republiky. 

V červnu se prof. Stanislava Černá, dr. Lucie Josková 

a dr. Daniel Patěk s příspěvky aktivně zúčastní setkání členů 

kateder obchodního práva ČR a SR a mezinárodní vědecké 

konference Porušenie zmluvných povinností a nesplnenie dlhu 

v súkromnom práve a ich následky v Piešťanech. 

http://www.prf.cuni.cz/sbornik-prispevku-z-roku-2017-1404055263.html


 

Členové katederní sekce mezinárodní právo soukromé 

prof. Monika Pauknerová, dr. Magdalena Pfeiffer a dr. Jan 

Brodec se účastní evropského projektu SaveComp pod 

vedením Univerzity v Janově, jehož cílem je zmapovat „best 

practices“ v oblasti mezinárodního insolvenčního práva 

v jednotlivých členských státech EU. Hlavním autorem 

národní zprávy ve vztahu k českému právnímu řádu je 

dr. Jan Brodec. V současné době byla zpráva dokončena, 

ještě finalizujeme výsledek dotazníkového šetření. Česká 

národní zpráva bude prezentována na mezinárodní 

konferenci v Janově v září. 

Prof. Monika Pauknerová společně s doktorandkou 

Mgr. Helenou Skalskou odevzdaly k publikaci kapitolu 

Enforcement and Effectiveness of Consumer Law in the Czech 

Republic, která vychází z české národní zprávy prezentované 

v roce 2016 na kongresu Mezinárodní akademie 

srovnávacího práva v uruguayském Montevideu. Monografie 

Enforcement and Effectiveness of Consumer Law, která obsahuje 

vybrané národní zprávy, bude publikována v prestižním 

nakladatelství Springer Verlag. 

Dvě publikace ve spoluautorství vydala letos i dr. Lucie 

Josková – s Mgr. Ing. Lukášem Pěsnou monografii Správa 

cizího majetku (Wolters Kluwer) a s Mgr. Ing. Markétou 

Pravdovou a Ing. Lenkou Zachardovou monografii 

Likvidace obchodních společností (C. H. Beck) 

Výsledky studentské ankety, v níž byla výuka předmětů 

zajišťovaných katedrou obchodního práva velmi dobře 

hodnocena, pedagogové prodiskutovali na schůzi katedry. 

Zejména slovní hodnocení studentů považujeme za vhodný 

nástroj pro získání potřebné zpětné vazby, kterou je třeba 

při další výuce zohlednit. Zároveň však je třeba mít na 

paměti, že jednotlivá výhrada nemusí reflektovat obecný 

názor dané skupiny studentů. 



 

Katedra národního hospodářství s podporou Výzkumného 

projektu Univerzity Karlovy Progres Q04 a pod záštitou 

rektora univerzity prof. Tomáše Zimy uspořádala 21. února 

2017 mezinárodní konferenci 135. výročí zahájení výuky 

národohospodářské vědy v českém jazyce na pražské Právnické fakultě. 

Konference se v první části zaměřila na vysvětlení historické 

koncepce výuky na katedře, obsahy jednotlivých bloků 

předmětů, jejich souvztažnosti s finanční vědou a finančním 

právem, statistikou a sociálními vědami. Odpolední blok 

jednání byl zaměřen na současnost a s kolegy z ostatních 

právnických fakult se diskutovalo, jak dále rozvíjet 

a specializovat (s přesahy do jiných disciplín společenských 

věd) ekonomické předměty vyučované na právnických 

fakultách. 

Katedra nově do doporučených zdrojů pro přípravu 

studentů na zápočty a zkoušku z teorie národního 

hospodářství zařadila odkaz na ekospace.cz, tedy na 

„internetové přednášky“ základů mikroekonomie, 

makroekonomie a dějin ekonomického myšlení.  

Dále k hlubší profilaci studentů podle jejich zájmu katedra 

využívá povinně volitelné předměty, které reagují na nové 

trendy v ekonomické teorii. Od letního semestru se úspěšně 

rozběhla výuka předmětu Behaviorální ekonomie 

v národohospodářské praxi, který garantuje Ing. Chytilová. Dále 

pod garancí doc. Bažantové bude od zimního semestru 

akademického roku 2017/2018 vyučován povinně volitelný 

předmět Ekonomická analýza hospodářské soutěže. Cílem 

předmětu bude seznámit studenty s možnostmi využití 

ekonomické analýzy v českém a evropském soutěžním 

právu. Důraz bude kladen na aplikační stránku a na 

případové studie, které budou prezentovat externí 



 

přednášející, kteří jsou odborníci z praxe a dlouhodobě se 

zabývají jak vymáháním evropských a vnitrostátních 

soutěžních pravidel z pozice regulátora ÚOHS 

(Mgr. Michael Mikulík), tak obhajobou šetřených soutěžitelů 

z pozice zastupujícího advokáta (dr. Jiří Kindl). Do výuky 

předmětu budou postupně implementovány i poznatky 

z výzkumu v rámci grantu GAČR Analýza právní úpravy 

hospodářské soutěže. 

Katedra mezinárodního práva, Výzkumné centrum pro 

lidská práva a Česká společnost pro mezinárodní právo 

uspořádaly 23. března přednášku s diskusí na téma The 

International Law Commission, customary international law and 

human rights, jejímž hostem byl Sir Michael Wood, člen 

a zvláštní zpravodaj Komise OSN pro mezinárodní právo, 

a 25. dubna přednášku prof. Federica Lenzeriniho 

(Universita di Siena) na téma Culturalization of Human Rights. 

Dne 27. března se na fakultě uskutečnila vědecká konference 

k 20. výročí Evropské úmluvy o statním občanství s názvem 

Státní občanství a související́ otázky v kontextu vývoje lidských práv. 

Konference přinesla komplexní pohled několika právních 

odvětví na tuto problematiku. Účastníky mezinárodní 

konference byli nejen vědci ze zahraničních univerzit 

(Slovensko a Rusko), ale také zástupci z praxe (MZV). 

Na konci dubna vyšla v nakladatelství rw&w Science & New 

media pod názvem Immunities of States and Their Officials in 

Contemporary International Law monografie kolektivu autorů 

pod vedení prof. Šturmy. 

Dne 25. května fakultu navštívil prof. Sean Murphy (George 

Washington University), člen a zvláštní zpravodaj Komise 

OSN pro mezinárodní právo, který proslovil přednášku na 

téma perspektiv nové úmluvy o zločinech proti lidskosti. 

Katedra připravuje workshop u Evropského soudu pro 

lidská práva v rámci předmětu Case-Law of the European Court 

of Human Rights. Výjezdní seminář ve Štrasburku se bude 

konat v červnu 2017. Věnujeme se také přípravě týmu na 

Nelson Mandela World Human Rights Moot Court Competition. 

Ve dnech 3.–7. července 2017 na Právnické fakultě Trnavské 

univerzity v Trnavě proběhne třetí ročník Letní školy 



 

mezinárodního práva 2017. Je zaměřen na aktuální otázky 

a aplikační praxi v této oblasti a poprvé má česko-slovenský 

rozměr. Účastnický poplatek 75 EUR (2.000 Kč) zahrnuje 

ubytování na univerzitní koleji, snídani, studijní a režijní 

náklady, občerstvení během coffee breaks a společenský 

program. Přihlášky lze zaslat do 15. černa 2017 na adresu 

lsmp@ssmp-ssil.org.az 

Při formování výuky pro další období přihlíží katedra 

k výsledkům hodnocení výuky studenty. Rozšiřuje se 

nabídka výuky v anglickém jazyce. Katedra plánuje opět 

výjezdní seminář do Štrasburku, který měl loni velký úspěch. 

Od letního semestru akademického roku 2016/2017 je 

obnovena výuka předmětu Mezinárodněprávní ochrana 

lidských práv pod vedením doc. Bílkové. 

Tým studentů opět výrazně uspěl v soutěži Central and 

Eastern European Moot Court Competition (CEEMC), kde získal 

v Sofii 2. místo pod vedením Mgr. Anežky Janouškové 

a Mgr. Jana Exnera. 

Katedra bude pokračovat v tradici letních výjezdních 

seminářů z evropského práva, pořádaných ve spolupráci 

s Katedrami evropského a mezinárodního práva Právnické 

fakulty Masarykovy univerzity. Ten letošní proběhne 

koncem srpna ve Znojmě. 

Pod vedením docenta Václava Šmejkala byl zahájen projekt 

publikace EU after Brexit, který má vyústit v kolektivní 

monografii publikovanou v některém renomovaném 

zahraničním nakladatelství.  

mailto:lsmp@ssmp-ssil.org.az


 

U příležitosti 669. založení Univerzity Karlovy 6. dubna 

2017 udělil rektor Univerzity Karlovy prof. Tomáš Zima 

Cenu Bedřicha Hrozného prof. Michalu Tomáškovi za 

tvůrčí počin roku 2016 – knižní publikaci Právní systémy 

Dálného východu I. Za tutéž knižní publikaci převzal na 

mezinárodním knižním festivalu a veletrhu Svět knihy 2017 

dne 12. května prestižní Cenu Miroslava Ivanova. 

 

 

název autoři nakladatelství 

Aktuální právní aspekty migrace Lenka Pítrová (ed.) a kolektiv Leges 

Sociální integrace cizinců Koldinská, K., Scheu, H. Ch., Štefko, M. Auditorium 

European Union as a Highly 

Competitiive Social Market 

Economy. Legal and Economic 

Analysis 

Václav Šmejkal, Pavel Svoboda, Stanislav 

Šaroch 

rw&w Science & New media 



 

Hodnocení učitelů katedry bylo velmi pozitivní, což nás zavazuje k další práci v letním semestru. Kromě toho jsme získali cenné 

podněty na konferenci Jak učit evropské právo, konkrétně požadavek studentů, aby mohli v seminářích co nejdříve řešit příklady. 

Tomu přizpůsobíme strukturu výuky v novém akademickém roce. 

Katedra trestního práva připravila rozsáhlou monografii 

s názvem Trestní odpovědnost právnických osob – pět let poté, která 

v nejbližší době vyjde v nakladatelství Leges. Autorský 

kolektiv složený z uznávaných odborníků z teorie i aplikační 

praxe a obohacený o členy Katedry správního práva, 

Katedry práva životního prostředí a několik zahraničních 

autorů se zabývá prakticky všemi v současné době 

diskutovanými otázkami trestní odpovědnosti právnických 

osob, a to jak hmotněprávními, tak procesněprávními. 

Detailně jsou rozebírány otázky základů trestní 

odpovědnosti (např. přičitatelnost a její limity, rozsah 

kriminalizace nebo aktuální oblast tvorby tzv. compliance 

systémů), sankcionování a procesněprávní otázky (aplikace 

zásady legality, uplatnění zajišťovacích prostředků, vztah 

řízení o správním deliktu a trestního řízení atd.). V knize 

jsou rozebrány i některé oblasti zvláštní části trestního práva 

(např. trestné činy proti životnímu prostředí). Zajímavý je 

také komparativní charakter některých kapitol, a to nejen ve 

vztahu k nové slovenské právní úpravě. 

Monografie je pokračováním zájmu Katedry trestního práva 

a jejích spolupracovníků o stále aktuální a stále kontroverzní 

problematiku trestní odpovědnosti právnických osob. 

Navazuje tak do jisté míry tematicky na kolektivní 

monografii Trestní odpovědnost právnických osob v České republice. 

Bilance a perspektivy vyšlé v nakladatelství Leges v roce 2013. 



 

Katedra práva životního prostředí počátkem dubna hostila 

profesora Wojciecha Radeckého z Ústavu právních věd 

Polské Akademie věd ve Wroclavi, hostujícího profesora na 

PF UK a člena redakční rady vědeckého časopisu České 

právo životního prostředí, který 6. dubna vystoupil 

s přednáškou na téma Nová právní úprava ochrany dřevin 

v Polsku. Dále katedra ve spolupráci se zahraničním 

oddělením organizovala přednášky profesorky Roberty 

Montinaro z Univerzity Teramo, přičemž paní profesorka 

vystoupila 25. dubna, a to s přednáškami: EU and Italian 

Tobacco Products Regulation and Tobacco Smoke Litigation in Italy 

a The Precautionary Principle and Its Implications for Biotech Food 

and Novel Food Regulations. V první polovině května pak 

proběhly přednášky profesora Kerschnera z Johannes 

Kepler Universität, Linz, Institut für Umweltrecht, 

Österreich. 

Aktuálně v tisku je sborník SVV Lednice Půda, voda v krajině, 

adaptace na klimatické změny. Na základě obdrženého stipendia 

Fullbrightova programu se dr. Tereza Snopková chystá do 

USA, kde bude ve druhé polovině roku 2017 působit na 

University of Oregon v Eugene. 

Výsledky hodnocení byly probrány na poradě katedry. 

Vyučující katedry byli již tradičně hodnoceni výborně až 

velmi dobře. Kolektivem katedry bylo konstatováno, že 

v případě ojedinělých hodnocení některých kritérií 

známkami 3 a 4 by ze strany studentů byly přínosné 

komentáře, proč zvolili takové hodnocení. Pro letní semestr 

byla stanovena doporučení, aby semináře byly zaměřeny na 

příklady a praktickou aplikaci práva životního prostředí 

v životě. 

 



 

Katedra finančního práva a finanční vědy se rozhodla, že 

bude zveřejňovat v Informačním systému jména 

zkoušejících. U každého zkouškového termínu tak bude 

napsán vyučující nebo několik vyučujících, kteří příslušný 

termín budou zkoušet. 

Katedra v rámci aktualizace studijního programu navrhla, 

aby předmět Finanční právo I a všechny povinně volitelné 

a volitelné předměty zajišťované katedrou neměly jako 

podmínku jejich zápisu a absolvování žádné rekvizity. 

U Finančního práva II zůstává korekvizitou Finanční právo 

I s tím, že zkoušku z Finančního práva II je možné konat až 

po získání zápočtu z Finančního práva I. 

Dne 12. dubna 2017 uspořádala katedra finančního práva 

a finanční vědy odborný seminář na téma Formulářová podání 

při správě daní ve světle nálezu Ústavního soudu ve věci kontrolního 

hlášení. Materiály ze semináře lze nalézt zde. 

Katedra pracovního práva a práva sociálního zabezpečení 

spolu s Katedrou evropského práva vydala v nakladatelství 

Auditorium novou publikaci Sociální integrace cizinců. Autoři 

v této knize podrobně mapují a analyzují současný stav 

právních garancí sociálních práv cizinců, a to jak 

v mezinárodním právu, tak v právu EU. Neopomíjejí ani 

otázky pobytu a sociální integrace v českém právu. 

V rámci Specifického vysokoškolského výzkumu 2017 – 

projektu Katedry pracovního práva a práva sociálního 

zabezpečení a Katedry finančního práva a finanční vědy – 

se dne 15. června 2017 uskuteční na Právnické fakultě již 

tradiční (v pořadí pátá) mezinárodní konference, tentokrát 

na téma Sdílená ekonomika – sdílený právní problém? 

http://www.prf.cuni.cz/formularova-podani-pri-sprave-dani-ve-svetle-nalezu-ustavniho-soudu-ve-veci-kontrolniho-hlaseni-1404055093.html


 

České společnosti pro pracovní právo a právo sociálního 

zabezpečení se dostalo té cti, že byla pověřena uspořádat 

XII. Evropský regionální kongres Mezinárodní společnosti 

pro pracovní právo a sociální zabezpečení (ISLSSL)  

v Praze, ve dnech 20.–22. září 2017. Evropský regionální 

kongres se bude konat pod záštitou předsedy Senátu 

Parlamentu ČR pana Milana Štěcha a rektora Univerzity 

Karlovy prof. Tomáše Zimy. Kongres bude pořádán 

v prostorách Karolina a Právnické fakulty. Předpokládá se 

účast kolem 300 špičkových odborníků z dané oblasti 

především z Evropy, nicméně regionální evropský kongres 

navštěvují i účastníci z jiných regionů, zejména USA, 

Kanady, Japonska, případně z dalších zemí Asie či Jižní 

Ameriky. Odborný program kongresu se bude zabývat 

např. současnými trendy v sociálním dialogu, otázkou 

evropské rady zaměstnanců, rolí státu ve vztazích 

individuálního a kolektivního pracovního práva, 

recentními reformami pracovního práva, agenturním 

zaměstnáváním, vztahem sportu a pracovního práva, 

sociálními právy migrujících osob a přistěhovalců či 

novými formami sociálního zabezpečení. 

Jde-li o slovní hodnocení, většina komentářů směřujících ve studentské  anketě k práci katedry (či jejích jednotlivých členů) měla 

(dá se říci již tradičně) charakter pochval či poděkování, těchto hodnocení si katedra velmi váží – jsou pro její členy potvrzením, 

že způsob, jakým katedra přistupuje k výuce, je většinou studentů shledáván jako správný. Uvedené platí obdobně i ve vztahu 

k číselnému hodnocení výuky. 



 

Katedra právních dějin aktuálně ve spolupráci s JURIDIKEM připravuje přednášku Struktura církví a náboženských společností a jejich 

složek v ČR podle předpisů církevního práva. 

V nedávné době se katedra zapojila do následujících akcí: 

název termín 

Výstavka Publikace z oborů církevního a konfesního práva II; organizační zajištění fakultní 

knihovna 

13. duben 

Fakultní kolo Moot Courtu z římského práva; organizační zajištění ELSA Praha 19. duben 

Juristická bojovka; organizační zajištění Právnický akademický spolek Juristi 21. duben 

XIII. konference Diritto romano e attualità na téma Assemblee popolari; vystoupení prof. 

Skřejpka k tématu De lingua latina M. Terentia Varrona a comitia a JUDr. Falady k tématu 

Reformy Servia Tullia 

28. duben 

Přednáška prof. Lihonga Zhanga, ředitele výzkumného centra evropského a římského práva, 

z Východočínské univerzity politických věd a práva v Šanghaji na téma Introduction of Chinese 

Law: Historical and Philosophic Profile 

7.–13. květen 

 

Prof. Jiří Rajmund Tretera a doc. Záboj Horák vydali novou monografii/učebnici Církevní právo, která vyšla v nakladatelství Leges 

v květnu 2017. Do konce semestru katedra chystá vydání následujících publikací: 



 

název autoři nakladatelství 

Cizinci, hranice a integrace v dějinách Michal Skřejpek, Petr Bělovský, Kamila 

Stloukalová (eds.) 

Auditorium 

Římské právo v občanském zákoníku – věcná 

práva 

 Auditorium 

Lex, ius, iurisprudentia – soubor překladů 

římskoprávních textů pro studenty 

Michal Skřejpek Aleš Čeněk 

Studenti předmětu Právní praxe na středních školách I. 

(Street Law) v letním semestru úspěšně prošli praxemi na 

spolupracujících středních školách v Praze i mimo Prahu 

(například v Českých Budějovicích) a mnozí pak v rámci 

praxe připravili pro své studenty také simulovaný soud. 

Vedle toho členové programu také úspěšně zakončili dva 

semestrální kurzy se seniory v Rakovníku a Nymburce 

v rámci Akademie třetího věku organizované Vzdělávacím 

institutem Středočeského kraje. Zakončení proběhlo 

uspořádáním seniorských simulovaných soudů, které 

u účastníků sklidily silně pozitivní ohlas. Své finále měl také 

vzdělávací cyklus pro vězně probíhající ve Vazební věznici 

Praha-Pankrác, který se věnoval především právu 

exekučnímu a insolvenčnímu. 



 

V březnu se uskutečnila pravidelná série kurzů práva a právní didaktiky pro středoškolské učitele. Ti mají díky Právnické fakultě 

možnost rozšířit si své znalosti v oboru práva a vyzkoušet si zajímavé a efektivní metody jeho výuky, které následně aplikují 

především v hodinách základů společenských věd na gymnáziích a dalších středních školách. 

Letošním tématem středoškolské soutěže v simulovaném 

soudním sporu před Evropským soudem pro lidská práva 

bylo zveřejnění nelichotivých příspěvků na sociální síti. 

Středoškoláci tak řešili otázku, zda má dostat přednost 

svoboda slova, či právo na soukromí. Pod vedením studentů 

naší fakulty museli středoškolští studenti nejen nastudovat 

odborné prameny, ale také vypilovat své řečnické 

dovednosti, aby co nejlépe zapůsobili na porotu. 

Z pražského fakultního kola byly do finále v Olomouci 

vyslány týmy Gymnázia Roudnice nad Labem, Střední 

odborné školy Drtinova, Gymnázia Nový PORG 

a Gymnázia Jana Nerudy.  

Všechny čtyři týmy naši fakultu skvěle reprezentovaly. Dva 

z týmů koučů naší fakulty nakonec ovládly velké finále 

celodenního klání před dvěma odbornými porotami. 

Úplným vítězem se stal Radek Štorkán z Gymnázia 

Roudnice nad Labem. Nejlepší podání a celkové druhé 

místo získali Šimon Olmer a Anna Veselá z Gymnázia Nový 

PORG. 



 

Hostující profesor Richard Grimes, přední britský odborník 

na právnické vzdělávání, při své letošní návštěvě Prahy vedl 

stejně jako loni seminář pro zájemce z programu Street Law, 

tentokrát zaměřený na metodu problem-based learning, výuku 

práva pomocí důkladného řešení jednotlivých právních 

případů v malých skupinách. Na metodě problem-based learning 

je postaven celý výukový program na University of York, na 

jehož přípravě se právě prof. Grimes podílel, a naši studenti 

měli možnost si v rámci semináře vyzkoušet též řešení 

případu, a to takovým způsobem, jakým by výuka probíhala 

právě v Yorku. 

V dubnu se ve spolupráci s nízkoprahovými kluby MIXér a Nový 

svět provozovanými Člověkem v tísni, o. p. s., uskutečnil celodenní 

právnický workshop pro děti a mládež z Ústí nad Labem a okolí. 

Seminář byl zaměřen především na téma lidských práv, částečně se 

pak zabýval též vandalismem. Celodenní program byl zakončen 

přípravou a realizací simulovaného soudu.  

V návaznosti na předchozí spolupráci připravuje nyní Street Law další workshopy pro členy romského pěveckého sboru 

Čhavorenge. Tentokrát budou studenti hosty letního tábora konajícího se na Vsetínsku. V současnosti probíhají přípravy 

workshopů, které budou orientovány mimo jiné na demokracii, volby nebo pracovní právo. 



 

Benes Award je vědecká soutěž pro studentské práce 

v oborech sociální deviace, kriminologie, sociální patologie, 

sociologie ohrožených skupin a prevence rizikového 

chování, kterou pořádá Česká sociologická společnost 

a emeritní profesor Michael Benes. Cena je udílena na 

Konferenci sekce sociální patologie České sociologické 

společnosti po představení prací studenty a po hlasování 

účastníků konference.  

V 8. ročníku Právnickou fakultu reprezentoval Jakub Drápal, 

doktorand z Katedry trestního práva, který se umístil na 

prvním místě se svojí prací Rozdíly mezi soudy při ukládání 

trestů v České republice, kterou v předcházejícím roce obhájil 

jako diplomovou práci na University of Cambridge. 

 



 

Centrum právní komparatistiky chystá k vydání v červenci tohoto roku následující publikace: 

název autoři 

Evropský delikt L. Tichý (ed.) 

Abuse of law L. Tichý, M. Potacs (ed.), 

Katedra občanského práva připravuje ve školním roce 

2017/2018 nový volitelný předmět Ochrana spotřebitele. 

Právní úprava ochrany spotřebitele prostupuje do mnoha 

právních odvětví a cílem předmětu je především studentům 

poskytnout ucelený přehled o problematice spotřebitelského 

práva a ochrany spotřebitele v rámci národní a evropské 

právní úpravy. Na výuce by se měli podílet i hostující 

přednášející z praxe, kteří se zaměří především na 

problematické otázky ochrany spotřebitele v oblastech 

zvláštních smluv.

Španělština na právech, to nejsou jen leyes, acciones, testamentos, 

delitos a provedencias. Seminář Español práctico II je 

překladatelskou dílnou, kde si studenti mohou vyzkoušet, 

jaké to je překládat technický, odborný publicistický nebo 

třeba literární text. 

Hostem posledního setkání tohoto semináře 11. května byla 

překladatelka Anežka Charvátová, která českému publiku 

zprostředkovala to nejdivočejší ze soudobé latinskoamerické 

prózy. Nechala nás nakouknout do své jazykové laboratoře 

a prozradila tajemství překladatelského úspěchu: číst a číst 

a překládat a zase číst a překládat... 



 

Ve dnech 8. a 9. dubna se uskutečnil děkanský sportovní víkend. Na léto katedra chystá následující letní tělovýchovné kurzy: 

kurz číslo a termín událost na Facebooku 

Albeř I. – herní kurz LTVK 1 │ 24. 6.–1. 7. www.facebook.com/events/282690972157449 

Sázava – vodácký kurz LTVK 2 │ 10. 7.–14. 7.  

Chotěboř – outdoorové 

aktivity 

LTVK 3 │ 26. 8.–1. 9. www.facebook.com/events/990761944392887 

Patejdlovka – pěší turistika LTVK 4 │ 10. 9.–17. 9. www.facebook.com/events/1395456293858572 

Albeř II. – herní kurz LTVK 5 │ 15. 9.–20. 9. www.facebook.com/events/288987961555698 

název termín 

Juridikum: Doplňkové studium pro překladatele právních textů 15. září (dvousemestrální zahájení) 

Juridikum: Odpovědnost za přestupky 4. říjen 

Juridikum: Základy veřejné správy 5. říjen (termín zahájení) 

Juridikum: Řízení o přestupcích   13. listopad 

Univerzita třetího věku: Dispozice s majetkem za života a pro případ smrti, 

její daňové aspekty 

12. říjen 

https://www.facebook.com/events/282690972157449/
https://www.facebook.com/events/990761944392887/
https://www.facebook.com/events/1395456293858572
https://www.facebook.com/events/288987961555698/


 

Studentský spolek ELSA Praha zažil jeden z nejnáročnějších 

semestrů. Po více než roce a půl příprav se uskutečnil 

mezinárodní sjezd studentů práv (International Council Meeting) 

z více než 40 zemí, který byl zatím největší za celou dobu 

existence ELSA jako takové. Během této akce ELSA Praha 

společně s Allen & Overy zorganizovala mezinárodní 

konferenci na téma Conference on Data Protection & Investment 

Arbitration, které se zúčastnilo více než 200 studentů práv 

a mladých právníků. 

Kromě této velké akce ELSA Praha připravila pro studenty 

fakulty klasické akce, jako byl Workshop s EY na téma 

Bankovní právo v praxi, kde si účastníci mohli procvičit se 

zaměstnanci EY praktické příklady. Také se uskutečnil již 

tradiční veletrh práce Job Fair Kontakt, kde si studenti mohli 

poslechnout na multimediálních prezentacích informace 

o potencionálních zaměstnavatelích či se zastavit u jejich 

stánků a zeptat se na informace, které je zajímaly. 

Kromě zprostředkování práce studentům se ELSA Praha 

snaží také rozvíjet jejich argumentační schopnosti 

a prohlubovat jejich znalosti, a to díky pořádání moot 

courtů. Studenti z mladších ročníků se mohli zúčastnit 

římskoprávního moot courtu a ti nejlepší z nich se mohli 

utkat s týmy z ostatních fakult z České a Slovenské 

republiky. Ti starší měli možnost v Czech Moot Court 



 

Competition předvést před akademiky, kteří si svou roli 

soudce náležitě užili, jak dobří advokáti budou. 

ELSA Praha také zprostředkovala dvě debaty se ženami, 

které jsou špičky ve svém oboru, a to s eurokomisařkou 

Věrou Jourovou a s jadernou fyzičkou Danou Drábovou. 

Spolek se také nezapomíná bavit, a proto členové Výboru 

opět vyzvali akademiky na souboj v bowlingu, aby se nechali 

porazit. V květnu spolek také čeká Valná hromada a volba 

nového Výboru, který se jistě postará o stejnou kvalitu akcí 

jako tento rok. 

V březnu a dubnu spolek Common Law Society pokračoval 

v sérii oblíbených kavárenských seminářů, např. na témata: 

soukromoprávní omezeni svobody projevu (hostem 

dr. Helena Chaloupková), soukromoprávní náhrada škody 

v soutěžním právu (dr. Jiří Kindl) a domácí porody (dr. Dita 

Mlynářová, dr. Klára Sobotková). Dále společně s Debatním 

klubem UK uspořádal Workshop argumentačních 

dovedností, který se skládal jak z teoretické i praktické části. 

Cílem bylo naučit se eliminovat argumentační fauly, vystavět 

silnou argumentační linii a mnoho dalšího. Spolek byl aktivní 

i mimo akademickou oblast, když zorganizoval první 

„Právnický PubQuiz“, kde studenti naší fakulty mohli 

porovnat své znalosti i z jiných než právnických okruhů. 

Začátkem května spolek přichystal dvě panelové diskuse na 

téma Efektivita ochrany veřejných subjektivních práv ve 

správním soudnictví s Mgr. Martinem Kramářem, 

doc. Zdeňkem Kühnem a dr. Petrem Svobodou. Kavárenské 

semináře byly zakončeny v Café Campus, kde dr. Tomáš 

Richter rozebíral přeshraniční insolvenční řízení podle 

nového insolvenčního nařízení EU. Dále se pak 22. května 

částečně podílel na organizaci diskuse s Evanem Wolfsonem 

na téma práv homosexuálů. 



 

Spolek českých právníků Všehrd pokračuje dále úspěšně ve 

své tradici, kdy navazuje na historii dlouhou 150 let. Rozvíjí 

mimo jiné svou publikační činnost, činnost vzdělávací vůči 

svým členům, sdružování členů a přátel spolku napříč 

ročníky, a to i mezi absolventy. Další rok čeká spolek 150. 

výročí od jeho založení. Na oslavu plánuje řadu událostí, 

které, jak doufá, budou přínosné pro celou právní veřejnost 

– rok 2018 bude tak jakýsi „rok Všehrdu“. Na říjen 2017 je 

plánovaná přednáška s guvernérem ČNB Jiřím Rusnokem. 

V letním semestru spolek uspořádal následující akce: 

termín název 

28. březen Předání čestného členství SČP Všehrd prof. Treterovi 

30. březen Návštěva Masarykova bytu na Ministerstvu zahraničních věcí 

4. duben Představení České advokátní komory (přednášející dr. Němec), přednáška ze série Cyklu právnických 

profesí (vedeného pod záštitou doc. Mackové) 

7.–9. duben Děkanský sportovní víkend, ve spolupráci s Katedrou tělesné výchovy  

10. duben Kurz ASPI, ve spolupráci s nakladatelstvím Wolters Kluwer 

11. duben Přednáška na téma Připravované ústavní změny s panelisty prof. Alešem Gerlochem, dr. Romanem Fialou 

a ministrem Janem Chvojkou 

12. duben Představení Notářské komory ČR (přednášející dr. Martin Foukal a Mgr. Radim Neubauer), přednáška ze 

série Cyklu právnických profesí (vedeného pod záštitou doc. Mackové) 

25. duben Přednáška prof. Jiřího Přibáně na téma Parlament, nebo národ? Suverenita, Brexit a Evropské ústavní 



 

dilema 

26. duben Přednáška na téma Franchising, přednášející dr. Jiří Ctibor 

2. květen Přednáška na téma Nelegální obchod s ohroženými druhy živočichů (mezi panelisty doc. Vojtěch Stejskal 

z Katedry práva životního prostředí, dr. Ondřej Klouček, ministerský rada z Ministerstva životního 

prostředí, dr. Jindřiška Jelínková, vedoucí oddělení mezinárodní spolupráce Agentury ochrany přírody 

a krajiny ČR, Mgr. Pavla Říhová, vedoucí oddělení mezinárodní ochrany biodiverzity a CITES České 

inspekce životního prostředí, Arthur F. Sniegon, významný aktivista, bojovník za ochranu afrických slonů, 

lovec pytláků a zakladatel spolku Save Elephants; diskusi moderoval Mgr. Jiří Pokorný z Katedry životního 

prostředí) 

3. květen Představení Exekutorské komory ČR (přednášející JUDr. Vladimír Plášil), přednáška ze série Cyklu 

právnických profesí (vedeného pod záštitou doc. Mackové) 

10. květen Představení Unie státních zástupců (přednášející Mgr. Petr Hořín), přednáška ze série Cyklu právnických 

profesí (vedeného pod záštitou doc. Mackové) 

Pro studenty, kteří by rádi získali cennou zkušenost při 

řešení reálných právních problémů, má spolek dobrou 

zprávu. V zimním semestru příštího akademického roku se 

opět spouští projekt První Právní Pomoc. Studenti se tak 

budou moci opět zapojit do řešení případů z běžného života. 

Projekt PPP slouží k poskytování základní právní orientace 

tazatelům při řešení jejich právních problémů. Umožňuje jim 

zorientovat se v právních souvislostech daného problému 

a nabízí cesty, kterými je možné se v daném případě práva 

domoci. 



 

V zimním semestru bude možné zapojit se do projektu skrze 

fakultní předmět ve formě odborné praxe. Řešitelé tedy 

vedle dovedností získaných při zpracovávání odpovědí 

tazatelů získají za splnění praxe i kredity. Předmět je veden 

v Informačním systému jako Odborná praxe – praxe 

v elektronické právní poradně. 

Na každém jednotlivém případu spolupracují postupně dva 

studenti, kteří sledují pevně vymezený proces zpracování 

přijatého dotazu. Všechny výstupy (odpovědi na přijaté 

dotazy) jsou kontrolovány supervizorem. Studenti jsou 

nejprve formou intenzivních seminářů seznámeni 

s metodikou komunikace s klienty – právními laiky, analýzou 

skutkového stavu a s přípravou srozumitelných právních 

rozborů každodenních situací. Hlavní část výuky spočívá 

v samotném zapojení studentů do řešení dotazů zaslaných 

klienty. Každý dotaz je zpracováván dvěma studenty – 

prvním a druhým řešitelem. 

Během seminářů se studenti pod vedením členů projektu 

setkají s fakultními vyučujícími a zástupci supervizující 

advokátní kanceláře Wolf Theiss. Studenti se během praxe 

zdokonalují především ve schopnosti písemného projevu. 

Společnost pro církevní právo uspořádala na fakultě 

28. března 2017 ve spolupráci se Spolkem českých právníků 

Všehrd společný večer, v jehož rámci byl prof. Jiřímu 

Rajmundu Treterovi předán diplom o udělení čestného 

členství Spolku českých právníků Všehrd. 

Dne 18. dubna 2017 se předseda a místopředseda 

Společnosti pro církevní právo zúčastnili natáčení, v němž 

představili Společnost divákům kanálu České křesťanské 

akademie na YouTube. Odpovídali na otázky z dějin 

i současnosti Společnosti, jejího složení, cílů a činnosti. 

Interview bylo zaměřeno také na obsah a metodu přípravy 

Revue církevního práva. Rozhovor s nimi v knihovně České 

křesťanské akademie v pražském emauzském klášteře vedla 

ředitelka České křesťanské akademie paní Ilona Trnková. 

https://is.cuni.cz/studium/predmety/index.php?id=d82f6a077e9230cf7f37cf03baaf897f&tid=&do=predmet&kod=HV3608
https://is.cuni.cz/studium/predmety/index.php?id=d82f6a077e9230cf7f37cf03baaf897f&tid=&do=predmet&kod=HV3608
http://www.youtube.com/watch?v=AM5tY87R2p0


 

Dne 7. června 2017 od 17.00 hodin se v barokním refektáři 

dominikánského kláštera sv. Jiljí v Praze, Jilská 7a, koná 

prezentace nové knihy Církevní právo od prof. Jiřího 

Rajmunda Tretery a doc. Záboje Horáka, která vyšla 

v nakladatelství Leges. 

Společnost vydává dvakrát měsíčně své Aktuality a jednou 

měsíčně anglicky psaný Newsletter, v nichž informuje 

o nejnovějším dění ve společnosti a v české právní vědě 

v oborech církevního a konfesního práva. V polovině května 

vyšla v nákladu 1.000 výtisků Revue církevního práva č. 67–

2/2017. 

  

http://www.knihyleges.cz/cirkevni-pravo
http://spcp.prf.cuni.cz/aktuality
http://spcp.prf.cuni.cz/newsletter
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